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کــوتــــاه

عباس  دکتر  ملی:  آرمان 
شیبانی درگذشت. حضرت آیت ا... 
خامنه ای صبح دیروز )جمعه( با 
حضور در کنار پیکر مرحوم دکتر 
عباس شیبانی ضمن قرائت فاتحه، 
بر آن یار دیرین و صدیق انقلاب نماز 
اقامه کردند. در این مراسم جمعی از 
خانواده و بستگان مرحوم شیبانی 
نیز حضور داشتند. حضرت آیت ا... 
خامنه ای صبح جمعه دوم دی ماه 
با حضور در کنار پیکر مرحوم دکتر 
عباس شیبانی ضمن اقامه نماز 
و قرائت فاتحه، از تلاش های آن 
مرحوم در خدمت به نهضت امام 
خمینی)ره( در دوران قبل و بعد 
از انقلاب اسلامی تجلیل کردند. 
معنای  به  شیبانی  دکتر  »آقای 
واقعی کلمه جزو انسان های صالح 
بود. ما ایشان را خیلی وقت است، 
سال هاست، یعنی شاید پنجاه و 
چند سال است می شناسیم.«؛ اینها 
بخش هایی از بیانات کوتاه رهبر 
معظم انقلاب اسلامی درباره مرحوم 
دکتر شیبانی پس از ادای نماز بر 
پیکر ایشان است. بعد از چند دهه 
تلاش و مجاهدت در راه خدا صبح 
جمعه دوم دی ۱۴۰۱ پیکر ایشان 
را آورده بودند تا نماز وداعش از این 
دنیا را رهبر انقلاب اسلامی بخوانند. 
تمجید از این شخصیت باسابقه 
و مخلص اما منحصر به عبارات 
بالا نبود: »آدم فعّال، خیرخواه و 
آماده به کار، و به معنای واقعی کلمه 
مبارز بود؛ واقعاً این جوری بود.« 
بیش از پنج دهه همراهی و آشنایی 
با دکتر شیبانی، مقاطع مهمی از 
تاریخ مبارزات مردم ایران را قبل 
و بعد از انقلاب اسلامی برای یاران 
امام راحل و مبارزان و انقلابیون رقم 
زده که حضرت آیت ا... خامنه ای 
به آن اشاره کردند. دور از انتظار 
هم نبود در این مراسم که اعضای 
حاضر  نیز  مرحوم  آن  خانواده 
بودند، اشاراتی به این همراهی 
پنجاه و چند ساله با انقلاب شود: 
»ایشان تازه از زندان آزاد شده بود، 
به نظرم سال ۴۷ یا ۴۸ بود که با 
ایشان آشنا شدیم... من با مرحوم 
طاهر احمدزاده از مشهد آمدیم 
تهران، یک کاری داشتیم اینجا، 
لازم بود جمعی از افراد صاحب فکر 
و صاحبنظر و مانند اینها مثل آقای 
طالقانی، مهندس بازرگان، دکتر 
سحابی، اینهایی که بودند، جمع 
می شدند؛ من و آقای احمدزاده یک 
حرفی برای آنها داشتیم. احمدزاده 
گفت که جمع کردنِ اینها کار ما 
نیست، کار عبّاس شیبانی است؛ او 

می تواند اینها را جمع کند. این بود 
که با ایشان تماس گرفتیم و آمد و 
گفتیم ما چنین کاری داریم، فوراً 
ــ به نظرم شاید در ظرف دو روز 
ــ یک جلسه  پانزده شانزده نفره، 
از دکتر شریعتی، آقای بهشتی، 
آقای مطهّری، همه را جمع کرد؛ 
یک آدم این جوری  بود؛ آماده به کار. 
بعد از انقلاب هم به معنای واقعی 
کلمه ایشان مشغول کار بود، مشغول 
تلاش بود.« اما سَمت دیگر همه این 
تلاش ها و مجاهدت های مرحوم 
دکتر شیبانی، همراهی همسری بود 
که در این مسیر از هیچ اقدامی برای 
کمک فروگذار نکرد. موضوعی که از 
چشم رهبر معظم انقلاب اسلامی 
پنهان نماند. گویی که نمی شود از 
تلاش ها و مجاهدت های آن مرحوم 
سخن گفت ولی از همسرش مرحوم 
خانم انسیه مفیدی یادی نکرد: 
»خانمش هم با ایشان خیلی واقعاً 
همراهی کرد. خدا ان شاءا... خانم 

مفیدی را رحمت کند.«
  تسلیت مقامات 

پیامی  در  هم  رئیس جمهور 
تسلیت  را  شیبانی  درگذشت 
است:  آمده  پیام  این  در  گفت. 
»درگذشت جناب آقای دکتر عباس 
مبارزان پیشکسوت  از  شیبانی، 
انقلاب اسلامی و نماینده مجلس 
ادوار  اساسی،  قانون  خبرگان 
مجلس شورای اسلامی و شورای 
تأسف گردید.  مایه  تهران  شهر 
این مجاهد خستگی ناپذیر، مدیر 
و سیاستمدار پاکدست و انقلابی 
را  عمری  خدمتگزار،  پزشک  و 
در مبارزات و خدمت خالصانه به 
مردم گذراند و از فرهنگ اصیل 
ساده زیستی و پایبندی به اصول 
انقلاب دست برنداشت. خدمات و 
اقدامات ارزشمند و خیریه ایشان 
در حوزه بهداشت و درمان کشور 
نیز فصل پرباری است که یاد او را 
در تاریخ این کشور ماندگار خواهد 
کرد. اینجانب درگذشت آن مرحوم 

را به بازماندگان و علاقه مندان 
ایشان تسلیت می گویم و از درگاه 
خداوند برای آن مرحوم، رحمت 
با  همجواری  و  الهی  رضوان  و 
صالحان و برای بازماندگان صبر 
و اجر مسئلت دارم.« رئیس قوه 
قضائیه در پی درگذشت عباس 
شیبانی پیام تسلیت صادر کرد. 
متن پیام تسلیت حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای به شرح 
زیر است: خبر درگذشت مرحوم 
عباس شیبانی موجب تأثر و تأسف 
خاطر اینجانب گردید. آن مرحوم در 
دوران مبارزات علیه رژیم طاغوت 
و پس از پیروزی انقلاب نیز در 
مسئولیت هایی همچون نمایندگی 
مجلس شورای اسلامی و شورای 
اسلامی شهر تهران، منشأ خدمات 
ارزنده ای بودند. اینجانب ضمن 
تسلیت به خانواده محترم شیبانی 
و سایر بستگان مُعزّا برای آن مرحوم 
رحمت واسعه و برای بازماندگان 
دارم.  مسألت  شکیبایی  و  صبر 
حسن روحانی هم در پیامی آورد: 
درگذشت جناب آقای دکتر عباس 
برجسته  چهره های  از  شیبانی، 
انقلاب اسلامی و نماینده مردم 
در مجلس خبرگان قانون اساسی، 
ادوار مجلس شورای اسلامی و 
شورای شهر تهران موجب تاسف و 
تاثر فراوان شد. آشنایی و همکاری 
اینجانب با ایشان از دوران مبارزه 
و نهصت امام خمینی)ره( آغاز و 
پس از پیروزی انقلاب اسلامی در 
دوره شورای سرپرستی سازمان 
صداوسیما و چندین دوره نمایندگی 
مجلس شورای اسلامی تداوم یافت. 
در تمام این سال ها همواره شاهد 
ساده زیستی، اعتدال در منش و 
بینش و اخلاص انقلابی ایشان در 
طی مسئولیت های مختلف بوده ام. 
ایشان با وجود سال ها نمایندگی 
مردم و حضور در کرسی وزارت 
کشاورزی و ریاست دانشگاه تهران، 
مبارز  یک  کسوت  در  همچنان 

متعهد و پزشک خدمتگزار و انقلابی 
بی مدعا ماند و با سلامت نفس و تکیه 
بر تخصص و تجربه خود، همواره 
انقلابیون  نسل  افتخار  موجب 
مبارز  این  فقدان  اینجانب  بود. 
پیشکسوت انقلابی و چهره بارز 
علمی و نماینده صدیق ادوار مجلس 
شورای اسلامی را به بازماندگان 
ایشان و مردم شریف ایران تسلیت 
عرض می کنم و از درگاه خداوند 
متعال برای ایشان علو درجات و 
همجواری با اولیای الهی و برای 
خانواده معزز دکتر شیبانی صبر 
و سلامتی مسالت دارم.  سرلشکر 
سلامی فرمانده سپاه در پیام تسلیت 
به مناسبت درگذشت مرحوم آقای 
دکتر عباس شیبانی گفت : وی در 
مناصب اجرایی خدمات ارزشمند 
و ماندگاری را به ودیعت نهاده است. 

  شیبانی که بود
عضو  شیبانی  عباس  دکتر 
اسلامی  شورای  مجلس  پیشین 
و شورای شهر تهران در سن 9۱ 
سالگی درگذشت. عباس شیبانی 
متولد ۱3۱۰ در تهران، پزشک و 
اعضای  از  ایرانی،  سیاستمدار 
مؤسس نهضت آزادی ایران و عضو 
پیشین مجلس و شورای شهر تهران 
بود. مرحوم شیبانی در سال ۱329 
فعالیت سیاسی خود را شروع کرد. 
در سال ۱335 در تظاهرات حمایت 
از جمال عبدالناصر دستگیر و از 
دانشکده پزشکی نیز اخراج شد. او 
در سال ۱3۴۷ به دانشگاه بازگشت 
و تحصیلات پزشکی خود را به اتمام 
رساند. مرحوم شیبانی سال ها در 
زندان های شاه به سر برد و با 9 بار 
محکومیت ۱3 سال از عمر خود را 
در زندان گذراند. او پس از انقلاب در 
هیات دولت موقت شورای انقلاب، 
به رغم رشته تحصیلی خود، وزیر 
او عضو شورای  کشاورزی شد. 
نماینده  ایران،  اسلامی  انقلاب 
مجلس خبرگان قانون اساسی، وزیر 
.. عباس  . کشاورزی، مشاور آیت ا
لطفیان سرگزی در مؤسسه آموزش 
عالی و پژوهشکده صحیفه سجادیه 
و رساله حقوقیه، نماینده تهران در 
مجلس شورای اسلامی )5 دوره، 
۱9 سال(، رئیس دانشگاه تهران، 
کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری 
دوره دوم )یکی از رقبای محمدعلی 
رجایی( و دوره پنجم )تنها رقیب 
عضو  رفسنجانی(،  هاشمی  اکبر 
شورای شهر تهران )3 دوره، ۱۴ 
سال( بود. عباس شیبانی از دوره 
دوم تا چهارم عضو شورای شهر 

تهران نیز بود. 

یــادداشـــت
 استقلال قوا کجاست

اداره  کشور بر مبنای قانون اساسی باید توسط سه قوه مستقل 
انجام شود و مطلوبیت اداره کشور نیز قانونا با این سه قوه بوده و 
وظایف این قوا نیز در میثاق ملی کاملا روشن و مشخص است. 
درکنار انجام وظایف مستقل توسط هر قوا نوعی نظارت هر قوه 
بر قوه دیگر وجود دارد. قوه قضائیه به عنوان مرجع رسیدگی به 
تظلمات در رفتارهای خلاف قانون، تخلفات انجام شده از طریق 
دیوان عدالت و مراجع قضائی اعم از حقوقی و کیفری نسبت به 
اجرای قانون و عدالت، باید اقدام کند. قوه مجریه وظیفه اداره 
کشور را برعهده دارد و با تعیین بودجه برهزینه دو قوه دیگر 
نظارت می کند. قوه مقننه با تصویب قانون به عنوان خانه ملت 
و انعکاس اراده عمومی به نوعی خط و مشی سه قوه دیگر را 
طبق اصول قانون اساسی تایید می کند. در نظام تقنین کشور 
در چارچوب قانون اساسی نوعی نظارت قانونی وجود دارد که بر 
اساس آن شورای نگهبان مصوبات مجلس شورای اسلامی را با 
قانون اساسی و موازین فقهی و نه با سلیقه شخصی و جناحی 
بلکه بر اساس پیام واقعی منابع فقهی این قوانین را مورد ارزیابی 
قرار می دهد. در این میان اما مجمع تشخیص مصلحت نظام از 
لحاظ جایگاه قانونی در بحث مصوبات مرجع حل اختلاف مجلس 
و شورای نگهبان است. یعنی اگر مجلس قانونی تصویب کرد و 
شورای نگهبان در مواردی نسبت به آن دیدگاه هایی داشت که 
آن دیدگاه ها توسط مجلس مورد توجه قرار نگرفت؛ مرجع حل 
اختلاف بین مجلس و شورای نگهبان این مجمع است؛ متأسفانه 
مجمع نیز گاهی با خروج از وظایف قانونی مبادرت به قانونگذاری 
می کند؛ گاهی مبادرت به تصویب قانون و زمانی هم با ارائه 
برخی دیدگاه ها درکار سه قوه دیگر نظارت می کند. از لحاظ 
ذات و طبیعت قوه مقننه فراموش نکنیم که قوه مقننه جلوه و 
انعکاس افکار عمومی و خواست مردم یعنی صاحبان مملکت 
است. مقامات کشور در هر موقعیت که باشند خدمتگزار مردم 
هستند، هیچ برتری بر مردم ندارند. باید در مقام پاسخگویی 
مبادرت به شفاف سازی کنند.  لذا به نظر می رسد مصوبه اخیر 
مجمع که فرآیند تصویب خود را طی می کند، در تعارض با 
قانون اساسی باشد. زیرا قانون اساسی چنین اختیاراتی را به سه 
قوه دیگر هم نداده است. سه قوه از جمله قوه مقننه محصور در 
چارچوب وظایفی هستند که قانون اساسی برای آنها پیش بینی 
کرده لذا ارسال یک نسخه از مصوبات به مجمع قبل از اینکه 
شورای نگهبان اظهار نظر کند؛ به نوعی تحمیل غیرمستقیم 
برخی نگاه های نظارتی است که این نگاه ها جز توسط قانون 
پیش بینی نشده و این نظارت نیز خود باید مقید به قانون باشد 
که توسط شورای نگهبان اعمال شود و لذا دادن یک اختیار فرا 
قانونی به مجمع تشخیص چه جهت اطلاع و چه جهت نظارت و 
چه جهت اظهار نظر وجاهت قانونی ندارد و به نظر می رسد یک 
وظیفه ویژه غیر آنچه در قانون اساسی پیش بینی کرده است،  
تحت شرایط خاصی به مجمع تفویض می شود. هرچند ممکن 
است برخی اعطای این اختیار را به نوعی به منظور جلوگیری از 
اطاله تشریفات تقنینی مطرح کنند و اعمال آن را باعث تسریع 
در قانونگذاری بدانند. فراموش نکنیم بالاترین قوه کشور از لحاظ 
ارتباط با افکار عمومی  و نهاد بیانگر نیازهای روز و خواسته ملت؛ 
خانه ملت است و نباید اهمیت جایگاه این نهاد را تضعیف کرد. 

   علی نجفی توانا
حقوقدان و رئیس اسبق کانون وکلا

عباس شیبانی درگذشت

 اقامه نماز رهبر معظم انقلاب بر پیکر 
یار دیرین و صدیق انقلاب

پیام تسلیت رهبر انقلاب درپی 
درگذشت مرحوم عباس شیبانی

حضرت آیت ا... خامنه ای در پیامی درگذشت 
مرد ایمان و عمل مرحوم دکتر عباس شیبانی 

رحمةا... علیه را تسلیت گفتند. 
متن پیام رهبر انقلاب به این شرح است: 

بسم ا... الرّحمن الرّحیم
درگذشت مرد ایمان و عمل مرحوم دکتر 
عباس شیبانی رحمةا... علیه را به بازماندگان و 
دوستان و همکارانش تسلیت عرض می کنم. وی 
مؤمنی صادق و مجاهدی خستگی ناپذیر بود و 
در همه  دوران ها، چه دوران مبارزه با طاغوت و 
چه دوران انقلاب و نظام جمهوری اسلامی، در 
صراط مستقیم، ثبات قدم نشان داد. رحمت و 

مغفرت الهی شامل حال او باد. 
سیّدعلی خامنه ای
1401/10/2
 

 توصیه آیت ا... جنتی 
به شخصیت های تأثیرگذار

رئیس مجلس خبرگان رهبری گفت: وظیفه 
نهادهای فرهنگی و رسانه ای و شخصیت های 
تأثیرگذار این است که جوانان را با مبانی انقلاب 
اسلامی و اندیشه های حضرت امام خمینی)ره( 
آشنا کنند. آیت ا... احمد جنتی جهاد تبیین و 
ترویج فرهنگ علوی و فاطمی را وظیفه همه 
دلسوزان انقلاب دانست و با بیان این که »جوانان 
ما در معرض تهاجم همه جانبه فرهنگی و 
رسانه ای دشمنان قرار دارند« افزود: هدف 
دشمن این است که تصویر ذهنی آن ها از انقلاب 
را مخدوش کند، لذا وظیفه نهادهای فرهنگی و 
رسانه ای و شخصیت های تأثیرگذار این است که 
جوانان را با مبانی انقلاب اسلامی و اندیشه های 

حضرت امام خمینی)ره( آشنا کنند. 
 

رایزنی ضد ایرانی مشاوران 
امنیتی کاخ سفید و تل آویو

ملی  امنیت  مشاور  سالیوان«  »جِیک 
به صورت  پنجشنبه  شامگاه  سفید  کاخ 
ویدئوکنفرانسی با »ایال هولاتا« مشاور امنیت 
داخلی رژیم موقت صهیونیستی دیدار و رایزنی 
کرد. کاخ سفید با اعلام این خبر، گفت سالیوان 
و هولاتا درباره همکاری نظامی ادعایی ایران با 
روسیه و ارسال پهپادهای انتحاری که در جنگ 
اوکراین استفاده می شوند، صحبت کرده است. 
به نوشته وبگاه »ریانووستی«، در این بیانیه 
آمده است: »آنها درباره همکاری روزافزون 
ایران با روسیه در حوزه نظامی، شامل انتقال 
تسلیحاتی که کرملین علیه اوکراین و برای 
حمله به اهداف غیرنظامی استفاده کرده و 
همچنین ارائه فناوری های نظامی توسط 
روسیه به ایران رایزنی کردند.« بر این اساس، 
مشاور امنیتی کاخ سفید و تل آویو در این 
دیدار آنلاین، بر »جدیت خود برای مقابله با 
تهدیدهای ایران برای منطقه ]خاورمیانه[ و 
عزم برای جلوگیری از دستیابی تهران به سلاح 

اتمی« تاکید کردند. 
 

 می خواهند، بی حجابی را 
»نماد اعتراض ملی« جلوه بدهند

خطیب جمعه قم گفت: دشمن می خواهد 
احساسات مردم را برانگیزد و با حساس کردن 
فضای دینی جامعه و بحرانی نشان دادن آن، 
متدین ها را به واکنش های انفعالی و هیجانی 
وادار کند و مردم را به جان هم اندازد. آیت ا... 
سید محمد سعیدی با بیان اینکه دشمن در 
شرایط فعلی می خواهد با مقوله حجاب چند تیر 
بزند، عنوان کرد: اول اینکه دشمن می خواهد 
بی حجابی را نماد اعتراض ملی جلوه بدهد و آن 
را از مقوله فرهنگی و اجتماعی به مقوله سیاسی 
تبدیل کند. وی ادامه داد: دوم اینکه دشمن 
می خواهد احساسات مردم را برانگیزد و مردم 
را به آن مشغول کند و با حساس کردن فضای 
دینی جامعه و بحرانی نشان دادن آن، متدین ها 
را به واکنش های انفعالی و هیجانی وادار کند و 

مردم را به جان هم اندازد. 
 

 پروژه مترو تهران به ورامین 
در حال اجراست

نماینده ورامین، قرچک و پیشوا در مجلس 
گفت: مهم ترین موضوع در بحث حمل و نقل، 
تبدیل قطار حومه ای به مترو است و وعده این 
پروژه که از شانزده سال پیش داده شده بود، 
تصویب و اجرایی شد. حسین نوش آبادی، 
مهم ترین موضوع در بحث حمل و نقل این 
مترو  به  حومه ای  قطار  تبدیل  را  منطقه 
دانست و افزود: در بخش حمل و نقل عمومی، 
مهم ترین موضوع بحث پیگیری مترو و تبدیل 
قطار حومه ای به مترو بوده است که با سفر 
رئیس جمهور بعد از سال ها این پیگیری محقق 
شد و دستور تبدیل قطار حومه ای به مترو 
صادر شد و وعده ای که از شانزده سال پیش 
داده شده بود مسیر خودش را شروع کرد. کار 
نماینده مردم در حوزه تقنین و نظارت است؛ ما 
کار اجرایی نداریم؛ بارها گفتیم که کار نماینده 
مجلس اجرا نیست بلکه کار نماینده مردم 
قانون گذاری و نظارت است. پیگیری هایی که 
نماینده مجلس می کند از منظر نظارتی است 
نه از منظر اجرایی، گرچه امروز مجلس به دولت 
نیز در بحث تامین اعتبارات، گرفتن بودجه های 
ملی و استانی و هموار کردن مسیر پیشرفت 

پروژه ها کمک می کند. 

پیشنهاد تشکیل 
قرارگاه رسانه ای

فرمانده قرارگاه مرکزی حضرت 
خاتم الانبیاء)ص( گفت: در فتنه اخیر 
مردم ما شناخت بهتری از دشمن 
و قدرت رسانه و فضای مجازی پیدا 
کردند اما آنقدر حجم و عمق نگاه 
تضعیف  و  بی ثباتی  برای  دشمن 
امنیت و تجزیه ایران گسترده و 
پیچیده بوده که لازم است بیش از 
پیش روی جهاد تبیین کار کنیم. 
یکی از راه های مقابله با برنامه ریزی 
گسترده دشمنان، تشکیل قرارگاه 
رسانه ای با حضور نخبگان رسانه ای و 
فضای مجازی است. سردار سرلشکر 
پاسدار غلامعلی رشید خاطرنشان 
کرد: همچنین لازم است باوجود 
توجه دولت مردمی به مشکلات 
معیشتی مردم، تلاش بیشتری در این 
زمینه صورت گیرد. تشکیل جلسات 
اقدامی  نیز  تبیین  و  روشنگری 
ضروری است که باید ادامه پیدا کند. 
مقابله در برابر جنگ سخت و نرم 
علیه منشأ و مبدأ دشمن و دشمنی ها 
یکی دیگر از راهکارهای تقویت ثبات 

و امنیت مردم، نظام و ایران است. 

ویـــــــژه
علی باقری: 

 حامیان رژیم صهیونیستی صلاحیت 
اظهار نظر درباره حقوق بشر را ندارند

آرمان ملی: دومین دور مشورت های سیاسی میان وزارت 
خارجه های جمهوری اسلامی ایران و بنگلادش در داکا برگزار 
شد.  علی باقری، معاون سیاسی وزارت امور خارجه کشورمان 
و مسعود بن مومن قائم مقام وزارت امور خارجه بنگلادش، 
ریاست هیات های ایرانی و بنگلادشی را در این دور از رایزنی ها 
بر عهده داشتند و درباره راه های توسعه همکاری های سیاسی، 
اقتصادی و فرهنگی میان دو کشور بحث و تبادل نظر کردند. 
همچنین در این نشست که نمایندگان دستگاه های اقتصادی 
بنگلادشی هم حضور داشتند، دو طرف بر برگزاری کمیسیون 
مشترک اقتصادی میان ایران و بنگلادش تاکید و فعال سازی 
تعامل پارلمانی را پشتوانه استحکام روابط دوجانبه ارزیابی 
کردند. در جریان این نشست مقرر شد هیات های بازرگانی 
ایران و بنگلادش از جمله هیات های اتاق های بازرگانی، صنایع 
و معادن، تعاملات تجاری تهران-داکا را افزایش دهند. در خلال 
این نشست دو طرف همچنین درباره موضوعات منطقه ای و 
بین المللی نیز گفت وگو و رایزنی کردند. معاون سیاسی وزارت 
امور خارجه کشورمان با اشاره به اصالت حقوق بشر در سیاست 
خارجی جمهوری اسلامی ایران تصریح کرد: قدرت هایی که 
ده ها سال حقوق ملت مظلوم فلسطین را زیر پا گذاشته و با تمام 
توان از اشغالگری و تجاوزگری رژیم صهیونیستی حمایت کرده 
و می کنند، وجاهت و صلاحیت اظهار نظر درباره حقوق بشر 
را ندارند. دکتر باقری با اشاره به پیوندهای تاریخی، تمدنی و 
فرهنگی میان دو ملت ایران و بنگلادش، تحکیم پیوندهای دو 
کشور را در گرو تعامل پیوسته و گسترده میان دولت های ایران 

و بنگلادش در عرصه های مختلف ارزیابی کرد. 

خبــــــر
 تشییع پیکر شهید گودرزی 

از شهدای حمله تروریستی مرز سراوان
پیکر شهید محمد گودرزی قبل از ظهر پنجشنبه پس از 
تشییع در شهرکرد و شهر کیان در زادگاهش به خاک سپرده 
شد. پیکر این شهید توسط مردم در شهرکرد از میدان ۱2 محرم 
تا امامزادگان دو معصوم)س( و سپس در زادگاهش شهر کیان 
تشییع شد. غلامعلی حیدری، استاندار چهارمحال و بختیاری 
در آیین تشییع این شهید امنیت، با اشاره به اینکه بار دیگر با 
آرمان های امام راحل)ره( و مقام معظم رهبری عهد می بندیم، 
بیان کرد: مردم استان چهارمحال و بختیاری در بسیاری اوقات 
با شجاعت های بی بدیل خود، نقش موثری در برقراری امنیت 

کشور داشتند.

آرمان ملی:  توافق برجام در کما بسر 
می برد و معلوم نیست که طرفین توافق اساسا 
عزمی برای احیای این توافق دارند یا خیر. 
با این حال آنچه از غربی ها اعم از آمریکا و 
تروئیکای اروپایی می شنویم روایتگر این نکته 
است که گرچه مخالفت  های خود را با برخی 
حوزه های عملکردی ایران در سیاست داخلی 
و خارجی بیان می کنند اما در عین حال بر 
این موضوع نیز تاکید دارند که مسیر مذاکره 
و گفت وگو باز است و برجام قابل احیا شدن 
است. چه اینگه نگاهی به مواضع کشورهای 
مختلف در نشست غیرعلنی و اخیر شورای 
امنیت نیز نشان می دهد که جملگی از احیای 
برجام استقبال می کنند و حتی آنهایی که 
ان قلت هایی را در این راستا مطرح می کنند نیز 
در نهایت تمایل به احیای برجام دارند. صحبت 
اخیر آنتونی گوترش، دبیرکل سازمان ملل که 
گفته به باور من برجام بهترین گزینه موجود 
برای دستیابی به اهداف سازمان ملل است و تا 
زمانی که اجرای مجدد برجام با مشکل مواجه 
باشد، دسترسی نظارتی آژانس بین المللی 
انرژی اتمی به چرخه سوخت هسته ای ایران 
نیز با مانع روبه رو خواهد بود را می توان نمونه ای 
از تمایلات بین المللی برای احیای برجام 
در نظر گرفت. نوع موضع گیری تروئیکای 
اروپایی نیز گرچه اخیرا و با بیانیه های گاه و 
بیگاه خصمانه می نماید، اما آنها نیز معتقدند 
که اگر مسائل میان ایران و روسیه در مورد 
جنگ اوکراین به نحوی حل و فصل شود 

و به قرائت آنها پهپادهای ایرانی در اختیار 
روس ها قرار نگیرد باز هم تمایل به احیای 
برجام و بازگشت به پای میز مذاکره را دارند. 
چنانکه اخیرا پیتر استانو، سخنگوی سرویس 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا در یک نشست 
خبری در بروکسل درباره دیدار جوزپ بورل 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا و 
امورخارجه  وزیر  للهیان  امیرعبدا حسین 
ایران تاکید کرد که »تماس  و دیدارها با ایران 
ادامه خواهد یافت زیرا این، ماهیت دیپلماسی 
است.« روس ها و چینی ها نیز به رغم اظهاراتی 
که مطرح می شود موافق احیای برجام هستند 
و ایران نیز همواره خود را پایبند به مذاکرات 
نشان داده و نوع موضع گیری آمریکایی ها 
نیز نشاگر این مساله است که آنها نیز راغب 
به احیای برجام هستند. آنچه مسلم است 
احیای برجام برای همه طرف ها بهترین گزینه 
موجود به حساب می آید. اما اینکه شروع 
مجدد مذاکرات از چه زمانی کلید بخورد باید 

منتظر گذشت زمان بود. 
  بازگشت برجام به مسیر خود، در خلأ 

استراتژیک اتفاق نخواهد افتاد
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در 
گزارشی به محورهای گفت وگویش با وزیر 
امور خارجه ایران در کنفرانس بغداد اشاره 
کرد که شامل مساله احیای برجام، امور داخلی 
ایران و ادعای نقش ایران جنگ اوکراین بود. 
جوزپ بورل در بخشی از یک گزارش درباره 
رخ دادهای کنفرانس بغداد که به تازگی برگزار 

شد، نوشت: درباره رخ دادهای غیرقابل قبول 
داخل ایران و حمایت به شدت نگران کننده 
این کشور از روسیه و درباره توافق هسته ای، 
گفت وگو و تبادل نظری طولانی با وزیر امور 
خارجه ایران درباره داشتم. وی گفت: وزیر 
امور خارجه ایران در پاسخ به من قویا موضوع 
ارائه پهپادها از سوی ایران به روسیه را رد کرده 
و مدعی شد که این نقل و انتقالات پیش از 
حمله روسیه انجام شده بود. بورل درباره توافق 
هسته ای بیان کرد: با این وجود، من هنوز بر این 
باورم که وقتی موضوع منع اشاعه تسلیحات 
هسته ای مطرح است، هیچ جایگزینی برای 
برجام وجود ندارد. کسانی که جور دیگری 
فریب  را  خودشان  فقط  می کنند،  فکر 
می دهند. به همین دلیل است که من به عنوان 
هماهنگ کننده، بر اساس نتایج مذاکرات وین 
برای احیای برجام تلاش می کنم. وی افزود: با 
وزیر امور خارجه امیرعبداللهیان، گفت وگویی 
طولانی در این باره داشتم. همچنین تاکید 
کردم که بازگرداندن برجام به مسیر خود، 
در خلائی استراتژیک اتفاق نخواهد افتاد. این 

تکه ای از یک تصویر بزرگ تر است. 
  دیپلماسی مسیر ارجح

وزیر خارجه آمریکا در اظهاراتی عنوان کرد 
که تمامی گزینه ها در رابطه با ایران بر روی میز 
است. آنتونی بلینکن، وزیر خارجه آمریکا در 
سخنانی عنوان کرد که دیپلماسی مسیر ارجح 
با ایران است اما اگر ایران این مسیر را نپذیرد، 

گزینه های دیگر نیز بر روی میز خواهند بود. 

»آرمان ملی« تحولات حول محور توافق هسته ای را بررسی می کند

احیای برجام به نفع همه 
   جوزپ بورل:  برجام جایگزین ندارد

صدای صاحبان اصلی 
انقلاب کمتر شنیده شد

خطیب این هفته نماز جمعه 
فتنه  ماجرای  در  گفت:  تهران 
انگیزی های سه ماهه اخیر از میان 
آسیب های مادی و معنوی که به 
جامعه ما وارد شد، دو آسیب یعنی 
آسیب شکستن قبح بی حرمتی به 
مقام زن با شکستن عفاف و حجاب 
و دیگری ایجاد گسست های عاطفی 
در جامعه از همه مهمتر بود و در 
هیاهوی این فتنه انگیری ها صدای 
صاحبان اصلی انقلاب کمتر شنیده 
والمسلمین  حجت الاسلام  شد. 
محمدجواد حاج علی اکبری گفت: 
غبار  نشست  از  بعد  باید  الان 
فتنه ها عمیق تر قضایا را ببینیم 
و خسارت ها را دقیق تر ارزیابی 
بررسی  را  ضعف ها  نقطه  و 
کنیم و گرفتاری های داخلی را 
تحلیل کنیم .  حالا فرصت این 
بررسی هاست که با مسئولین و 
نخبگان و مردم انجام شود و باید 
هوشیاری خود را افزایش دهیم و 
مراقب توطئه های جدید دشمنان 

زخم خورده باشیم. 

متهم بلاتکلیف در پرونده 
اغتشاشات اخیر نداریم

معاون اول قوه قضائیه در واکنش 
به اقدامات انجام شده پس از دستور 
رئیس قوه قضائیه به این معاونت و 
دادستانی کل کشور مبنی بر اینکه 
پرونده های عناصر اصلی اغتشاشات 
اخیر به صورت روزانه پیگیری شود 
و مساعدت های لازم را به مقامات 
ذی ربط قضائی که مسئول تکمیل 
پرونده این عناصر هستند، داشته 
باشند، گفت: مواردی که رئیس قوه 
قضائیه مطرح کرده است، حسب 
مورد به طور جد از سوی معاونت 
اول و دادستانی کل کشور در 
حال پیگیری است. حجت الاسلام 
والمسلمین محمد مصدق افزود: 
براساس گزارش های دریافتی، در 
خصوص اغتشاشات اخیر، متهم 
بلاتکلیف نداریم، البته باید تعریف 
تشریح  نیز  را  بودن  بلاتکلیف 
کرد و آن اینکه برخی از متهمان 
اغتشاشات اخیر عنوان می  کنند 
که ما تا به امروز بلاتکلیف هستیم 
به این معنا است که تاکنون برای 
آن ها رأی قضائی صادر نشده است. 


